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مشکلات برطرف شده است یا به آن اضافه می شود؟

اپیزود جدید از  ماجرای جودوی ایران و رقبای اسرائیلی

گاف جنجالی آقای سخنگو درباره قانون جدید

فاجعه در خط حمله تیم های لیگ برتری
گل زن برتر ایران هم ردیف گل زن پنجم لیگ امارات

محرومیت چهار ســاله جودوی ایران که در پی مسابقه ندادن ورزشکاران این رشته با 
رقبای اســرائیلی رقم خورده بود، رو به پایان اســت. این محرومیت به طور دقیق روز ۲۶ 
شــهریور به پایان می رسد و برخلاف شایعات اولیه، فدراســیون جهانی این رشته، قصد 
تمدیدکردن آن را ندارد. رفع محرومیت فدراسیون جودوی ایران از حضور در رقابت های 
بین المللــی، خبری اســت که ماریــوس ویزر، رئیس فدراســیون جهانی این رشــته در 
گفت وگوی اخیرش به آن مستقیما اشاره کرده و به ورزشکاران ایرانی خوشامد گفته است؛ 
«محرومیت ورزشــکاران ایرانی در شهریور به پایان می رســد. به آنها خوشامد می گویم. 
دلمان برای آنها و هر کشــوری که در این مدت همراه ما نبوده، تنگ شده است. امیدوارم 
که لحظات بهتری در آینده داشــته باشــیم. به هر حال، تعلیق فعالیت های فدراســیون 
جودوی ایران تصمیم بسیار سختی بود و ناراحتیم که این تصمیم، ورزشکاران ایرانی این 
رشــته را تحت تأثیر قرار داد چون آنها تقصیری نداشتند. درهای رقابت های بین المللی 
به روی آنها باز اســت و مجددا به آنها خوشــامد می گویم». با این صحبت ها مشــخص 
است که فدراسیون جهانی جودو کوچک ترین قصدی برای تمدید محرومیت ایران ندارد 
و ورزشکاران ایرانی این رشــته پس از چهار سال سخت که نمی توانستند در رقابت های 

بین المللی شرکت کنند، فرصت درخشش مجدد در تورنمنت های مهم را دارند.
چرا جودوی ایران تعلیق شد؟

شاید قبل از رسیدن به موضوع اصلی این گزارش ابتدا باید به طور مختصر اتفاقاتی 
که بر این رشــته گذشــت، مرور شود. فدراســیون جودوی ایران از سال ۲۰۱۹ و پس از 
پناهندگی سعید ملایی تحریم شــد. ماجرا مربوط به رقابت های سال ۲۰۱۹ توکیو بود 
که ســعید ملایی برای پرهیز از رقابت احتمالی با ســاگی موکی، ورزشــکار اسرائیلی، 
یــک مرحله زودتر و عمدا بــازی اش را باخت. او پس از اتمــام آن رقابت ها به آلمان 
مهاجرت کرد و درخواســت پناهندگی داد. سعید ملایی آن روزها با همراهی اعضای 
فدراســیون جهانی جودو، در دادگاه علیه مســئولان ورزش ایران شهادت داد و از این 

گفت که محمدرضا داورزنی، معاون وقت وزارت ورزش و جوانان، در تماســی تلفنی 
از او خواســته که بازی اش را ببازد تا خبری از مسابقه احتمالی اسرائیل و ایران نشود. 
ملایی البته ادعای عجیبی هم کرد و گفت که داورزنی او و خانواده اش را تهدید کرده 
است. فدراسیون جهانی جودو هم بعد از شــنیدن اظهارات سعید ملایی، فدراسیون 
جودوی ایران را به مدت «نامحدودی» تحریم کرد. این موضوع با شــکایت مســئولان 
فدراسیون جودوی ایران و البته مسئولان وزارت ورزش همراه شد. طرف ایرانی مدعی 
بود که این توطئه ای از سوی فدراسیون جهانی است و مسئولان ورزش هرگز توصیه ای 
به ورزشــکاران ایرانی در این زمینه نداشته اند. نهایتا کار به دادگاه عالی ورزش کشیده 
شــد و دادگاه این رأی را لغو کرد. این موضوع به صورت کامل در ســایت فدراســیون 
جودوی ایران بازتاب داده نشــد و آنها از یک «پیــروزی بزرگ» حرف زدند، ولی طولی 
نکشــید که مشخص شــد برگرداندن رأی به نفع ایران نبوده بلکه دادگاه ادعاها علیه 
ورزش ایــران را پذیرفته اســت. دادگاه عالی ورزش با توجه به مســتندات و اظهارات 
شهود پذیرفته بود که فدراسیون جودوی ایران به بخشی از مفاد منشور المپیک عمل 
نکرده و مستحق محرومیت اســت. فقط آن بخش از رأی را برگردانده بود که مربوط 
به میزان محرومیت فدراسیون جودوی ایران می شد. دادگاه عالی «محرومیت تا اطلاع 
ثانوی» یا «نامحدود» را رد کرده و خواســته بود برای پایان این محرومیت زمان دقیقی 
تعیین شــود. آن پرونده به کمیته انضباطی فدراسیون جهانی جودو سپرده شد. نهایتا 
فدراســیون جهانی، جودوی ایران را  چهار ســال از حضور در رقابت های بین المللی و 
معتبر که زیر نظر این فدراسیون برگزار می شود، محروم کرد؛ سنگین ترین جریمه برای 
یک فدراســیون. فدراسیون جودوی ایران اگرچه با صرف هزینه زیاد سعی در شکستن 
این رأی داشت ولی نهایتا موفق به انجامش نشد تا حالا که خودبه خود این محرومیت 
چهار ســاله رو به پایان است و ورزشــکاران ایرانی از پایان شهریور دوباره می توانند در 

رقابت های بین المللی شرکت کنند.

آیا مشکلات حل شده است؟
حالا که محرومیت فدراســیون جودوی ایران رو به پایان اســت، این موضوع مطرح 
می شود که آیا مشکل اصلی در این زمینه، یعنی مسابقه ندادن ورزشکاران ایرانی با رقبای 
اســرائیلی حل شــده است یا خیر؟ در ایران، مسئولان فدراســیون جودو و در رأس همه، 
آرش میراســماعیلی، رئیس این فدراسیون، با خوشحالی از پایان یافتن تحریم ها صحبت 
می کنند و می گویند قرار اســت جودوی ایران با اقتدار در رقابت های پیش رو شرکت کند. 
او می گوید در جلســاتی که اخیرا با مسئولان فدراسیون جهانی جودو داشته، پالس های 
بسیار مثبتی گرفته و همه چیز خوب پیش می رود. « در حاشیه این سفر در جلسه با رئیس 
فدراسیون جهانی و اتحادیه آسیا که از پیش هماهنگ شده بود، شرکت کردیم؛ جلسه ای 
که نزدیک به دو ساعت به طول انجامید و بسیار مفید بود. باید به اطلاع مردم عزیز ایران 
برسانم که ۲۰ شــهریور پایان قطعی دوران محرومیت جودوی ایران است و یک روز هم 
ادامه نخواهد داشــت. ضمن اینکه تعامل بســیار خوبی با فدراسیون جهانی برقرار شد. 
ان شاءاالله به زودی حضوری مستمر در برنامه فدراسیون جهانی جودو خواهیم داشت». 
محمود خســروی وفا، رئیس جدید کمیته ملی المپیک نیز که چندی پیش برای توضیح 
پاره ای مسائل به لوزان و مقر کمیته بین المللی المپیک رفته بود، از این خبر داد که مشکل 
مسابقه ندادن با ورزشکاران اســرائیلی حل شده و خطری متوجه ورزش ایران نیست. او 
گفت: «باخ مرا دعوت کرد و ســه ســاعت در IOC گرداند. جلساتی هم داشتیم که یکی 
از آنها در باره قوانین منشــور بود. آنها از همه کشــورها می خواهند که به منشــور پایبند 
باشند و ما هم نامه دادیم که پایبندیم. بحث هایی در باره اینکه چرا با فلان کشور مسابقه 
نمی دهید، مطرح شــد که صادقانه محدودیت ها را توضیح دادم و حل شد. واقعیت این 
است که اتفاق نظری با کمیته بین المللی المپیک در ۴۰ سال گذشته نداشتیم. ما همیشه 
موضوعاتمــان را دولتی تعریف کردیم و گفتیــم دولت نمی گذارد، ولی من گفتم این یک 
موضوع اعتقادی و مذهبی اســت و مربوط به دولت نیست. با این صحبت من نگاه باخ 
تغییر کرد». بدین ترتیب، میراســماعیلی و فدراســیون تحت امرش حالا مهیا می شوند تا 
در تورنمنت های پیش رو شــرکت کنند. آنها چهار سال ســخت و دشوار را سپری کردند؛ 
موضوعی که رئیس فدراسیون در مراسم تجلیل از برترین های ورزش ایران که ۳۰ فروردین  
در تهران برگزار شــد و نشان تختی را به دســت آورد، به آن اشاره کرد؛ «جودوی ایران به 
آسیا و جهان سلام می کند. خواهم دید که در اولین رویدادی که ما شرکت می کنیم، با چه 
قدرتی حضور خواهیم داشت تا همه دنیا متوجه شوند که می خواستند جودوی ایران را 
سرخورده کنند اما با شکست مواجه شدند. جودوی ایران سر بلند است و پرچم آرمان ها و 
ارزش ها را با افتخار در دست گرفته است، ما در این چهار سال با سیلی صورتمان را سرخ 
نگه داشتیم اما سربلند بودیم. مورد ظلم قرار گرفتیم، دم نزدیم و با اینکه از داخل به ما 

خیانت کردند اما سکوت کردیم و به تلاش خود ادامه دادیم».
 بــا وجود خوش بینی هایی کــه در این زمینه صــورت گرفته ولی به نظر می رســد 
ادامه مســیر برای جودوی ایران در رقابت های جهانی، نه آســیایی، چندان ســاده هم 
نخواهد بود. درســت است که مسئولان ایرانی به طور ضمنی از این گفته اند که مشکل 
مســابقه ندادن با ورزشکاران اسرائیلی حل شــده ولی ماریوس ویزر، رئیس فدراسیون 
جهانی جــودو، در همان بخــش از صحبت هایش کــه به ایرانی ها خوشــامد گفته، 
جمله ای شــایان تأمل هم بیان کرده که می تواند موجب رقم زدن نگرانی های بیشــتر 
شــود. او می گوید: «امیدوارم ایرانی ها تمام تلاششــان را برای احترام گذاشتن به قوانین 
به کار بگیرند و از پرداختن به اتفاقات ناخوشایند گذشته پرهیز کنند». همین یک جمله 
کافی است تا مشخص شــود ویزر و دیگر مسئولان فدراسیون جهانی جودو، همچنان 
مراقب حرکت ورزشکاران ایرانی در مواجهه با مقوله مسابقه با رقبای اسرائیلی هستند 
و چه بســا حساسیت شان نسبت به گذشته بیشتر هم شده باشد. به  هر  روی، از آنجا که 
مسابقه دادن با رقبای اسرائیلی خط قرمز ایران است، به نظر می رسد فدراسیون جودو 
علاوه بر رایزنی های فشــرده با مسئولان جهانی برای حل وفصل کردن این موضوع، باید 

در پی یافتن راه حل های جایگزین هم باشد.

 طرح افزایش سهمیه جذب بازیکن خارجی برای حضور در 
لیگ برتر فوتبال ایران رســما مصوب و اجرائی شد. به گزارش 
فوتبال ۳۶۰، نقل وانتقالات تابستانی برای تیم های شرکت کننده 
در بیست وســومین دوره لیــگ برتر فوتبال ایران از روز بیســتم 
خرداد آغاز خواهد شد؛ اما پیش از این موعد، مسئولان سازمان 
لیگ در کنار مدیران فدراســیون فوتبــال درصدد وضع قوانین 
جدید برای فعالیت در بازار تابســتانه هســتند کــه مهم ترین 
مسائل مطرح شده در روزهای گذشته، موضوع افزایش سهمیه 
جذب بازیکن خارجی و البته ایجاد ســقف قرارداد و جلوگیری 
از امضــای قرارداد با مبالغ نامتعارف بوده اســت. مهدی تاج، 
رئیس فدراســیون فوتبال، در آخرین مصاحبه خود روز جمعه 

اعلام کرد که فدراسیون به دنبال افزایش سهمیه جذب بازیکن 
خارجی اســت تا از ایــن راه بتواند جلوی افزایش سرســام آور 
قیمت قرارداد بازیکنان داخلی را مهار کند که بلافاصله بعد از 
این اظهارات مهدی تاج، این مسئله در دستور کار هیئت رئیسه 
فدراســیون فوتبال قرار گرفت. در جلســه روز گذشــته، بعد از 
طرح موضوع و موافقت اعضا، این مســئله مصوب شــد تا در 
نقل وانتقــالات پیش رو تیم های ایرانــی بتوانند بیش از فصول 
گذشــته بازیکن خارجی جذب کنند. احسان اصولی، سخنگوی 
فدراســیون فوتبال، بعد از آنکه جلســه هیئت رئیسه به پایان 
رســید، در جمع خبرنــگاران موضوع افزایش ســهمیه جذب 
بازیکن را تشــریح کرد و در واکنش به میزان افزایش انجام شده 

توضیح داد: «بر اســاس پیشنهادهای دوستان در سازمان لیگ، 
تعــداد بازیکنان خارجی که باشــگاه ها می توانند عقد قرارداد 
داشته باشــند، افزایش پیدا کرد و «۱+۶» شد. افزایش بازیکنان 
خارجی هم برای بهینه سازی لیگ بود و هم به تعادل رساندن 
عرضه و تقاضا در لیگ برتر». اصولی در شــرایطی مدعی شــد 
که هر تیــم می تواند برای فصل آینده هفــت بازیکن خارجی 
جذب کند که ساعتی بعد از این مصاحبه، سخنگوی فدراسیون 
فوتبال ســراغ اصــلاح صحبت های خود رفــت؛ به  طوری که 
مشــخص شد برخلاف ادعای احســان اصولی، سهمیه جذب 
بازیکن خارجی برای فصل آینده «۱+۵» است و تیم ها می توانند 
پنــج بازیکن خارجــی در کنار یک بازیکن آســیایی جذب کنند 

که اصولی در گفت وگو با ســایت فدراسیون فوتبال، اظهارنظر 
بحث برانگیز خود را اصلاح کرد. تیم های ایرانی در ســال های 
گذشــته در حالــی می توانســتند از «۱+۳» بازیکــن خارجی و 
آسیایی در فهرست خود اســتفاده کنند که برخلاف بسیاری از 
لیگ های دیگر از جمله لیگ عربستان، محدودیتی برای استفاده 
از ایــن بازیکنان وجود نداشــت و هر چهــار بازیکن به صورت 
هم زمان می توانستند در ترکیب تیم شان قرار گیرند. با توجه به 
افزایش سهمیه انجام شــده، به نظر می رسد که در این باره هم 
تصمیم گیری مهمی انجام شــود؛ اما گویا این اتفاق رخ نداده و 
ایــن احتمال در فصل جدید لیگ برتر وجود دارد که در یک تیم 

لیگ برتری، بیش از نیمی از بازیکنان خارجی باشند.

بیســت و دومین دوره رقابت های لیگ برتر ایران با قهرمانی 
پرسپولیس به پایان رسید تا این تیم پانزدهمین قهرمانی اش در 
فوتبال ایران و هشتمین قهرمانی اش در لیگ برتر را جشن بگیرد. 
پرسپولیس در حالی جام را به دست آورد که بهترین گل زن این 
تیم مهدی ترابی، وینگر این باشــگاه شد که پس از ۳۰ مسابقه 
فقط هفت بار موفق به گل زنی شــد. شــاید همین موضوع به 
قدر کافی، فقر شم گل زنی در تیم قهرمان ایران را به رخ بکشد. 
البته اوضاع در کل در لیگ اخیر جالب نبود. بهترین گل زن لیگ 
ایران شهریار مغانلو از ســپاهان شد که توانست ۱۳ بار گل زنی 
کند. این تعــداد گل در ۳۰ بازی به انــدازه کافی میانگین کم و 
ناچیزی دارد که نشان از نبودن یک مهاجم فرصت طلب در لیگ 
ایران اســت. به غیر از شــهریار، دیگر گل زن برتر لیگ ایران هم 
مهدی قایدی از اســتقلال بود که توانست ۱۲ بار گل زنی کند. گو 
اینکه اگر هت تریکــش در آخرین دیدار لیگ نبود، این عدد برای 
او به مقدار کاملا محسوسی ناچیز می شد. نکته مهم درباره این 
بازیکنــان اینکه همگی در زمره ســتاره های گران قیمت فوتبال 
ایران هستند و بسیاری از باشگاه ها برای داشتن آنها سر و دست 
می شکنند. با وجود  این امر بررسی لیگی مانند امارات که قاعدتا 
در حرف، ســطح پایین تری از لیگ ایران دارد، نشان می دهد که 
در ایران چقدر آمار مهاجمان بد است. در لیگ حرفه ای امارات 
برخلاف ایران که ۱۶ تیمی است، ۱۴ تیم حضور دارند و بازیکنان 
حداکثــر در ۲۶ مســابقه می توانند تیم شــان را همراهی کنند. 
جالب اســت که در این لیگ، کوجو لابا، مهاجم توگویی العین 

با ۲۸ گل عنوان آقای گلی را به دســت آورده است. این به آن 
معناســت که برخلاف لیگ ایران ایــن بازیکن بیش از یک گل 
در هر مســابقه زده اســت. رده دوم این رده بندی هم به علی 
مبخوت سرشــناس، بازیکن تیم الجزیره، رســیده که توانست 
۲۷ بــار دروازه رقبــا را باز کند. با این حال، شــاید هیچ کدام از 
این موارد به جالبی تعداد گل های لورنسی رودریگس بازیکن 
تیم البطائه نباشــد. او با زدن ۱۳ گل، پنجمین گل زن برتر لیگ 
امارات شــد. اینجا ســوژه اصلی مطلب اســت؛ اینکه تعداد 
گل های برترین گل زن لیگ ایران به اندازه گل هایی اســت که 
لورنسی در امارات زده، ولی به جایگاهی بهتر از رتبه پنجمی 
نرســیده اســت. ضمن اینکه همچنان نباید این نکته را از یاد 

برد که لورنســی دو بازی هم در مقایسه با شهریار مغانلو کمتر 
داشته است. فابیو لیما بازیکن تیم الوصل و ژائو پدرو سانتوس 
بازیکن تیم الوحده هم هرکدام با ۱۹ و ۱۵ گل در رده های ســوم 
و چهــارم لیگ امارات قرار گرفته اند. بعید اســت که دســتمزد 
مهاجمان سرشــناس ایرانی از بازیکنانی که در رده های سوم به 
بعد لیگ امارات از حیث گل زنی قرار گرفته اند، کمتر باشد، پس 
چطور اســت که آنها با وجود در اختیار داشــتن دو بازی بیشتر، 
این قدر آمار پایینی دارند؟ این بخش یکی از موضوعاتی اســت 
که واقعا نیاز به بررســی بیشــتر دارد. آیا نسل مهاجمان خوب 
ایرانی که می توانســتند از هر دو یا سه موقعیت یک گل بسازند، 
تمام شده است؟ آمار که این امر را به خوبی ثابت می کند. اتفاقا 
حضــور کوتاه مدت مهاجمی مانند یورگــن لوکادیا که با تعداد 

حضور اندک در پرســپولیس توانست شش بار دروازه رقبا را باز 
کند، به خوبی ثابت کرد لیگ ایران مهاجم چندان به دردبخوری 
ندارد؛ اما حالا زمان برای جبران این بخش به اندازه کافی مهیا 
است. اتفاقا با توجه به قانون جدید که سهمیه بازیکنان خارجی 
لیــگ افزایــش یافته و به پنج به علاوه یک نفر رســیده اســت، 
می توان امیدوار بود که میانگین گل بســیار پایین در لیگ ایران با 
حضور خارجی های چارچوب شــناس بهتر شود. از سوی دیگر، 
تیم هــا می توانند به جای اســتفاده از مهاجمان کنونی که رقم 
قراردادشــان سر به فلک کشــیده، با رقمی منطقی تر مهاجمی 
بخرند که امیدوار باشــند برای  آنهــا در طول یک فصل بیش از 
۲۰ گل بزنند. اگر چنین شود، آن وقت نیازی به مرور فاجعه اخیر 
نیست. فاجعه ای که نشان می دهد آقای گل لیگ برتر ایران فقط 
به اندازه نفر پنجم گل زنان اماراتی دروازه رقبا را باز کرده است. 

در کنار این بخش نباید از شم مدیریتی و خریدهای هوشمندانه 
هم عبور کرد. درســت اســت کــه دروازه بــرای ورود بازیکنان 
خارجی به لیگ ایران بیشــتر باز شده، ولی خریدهای عاقلانه و 
هوشمندانه برگ برنده تیم های مدعی در فصل آتی خواهد بود. 
پیش  از این خارجی های زیادی به لیگ ایران آمده اند که برخلاف 
تبلیغات اولیه، خروجی مناســبی نداشــته اند؛ هرچند تعدادی 
بازیکن خارجی بسیار خوب هم به این لیگ آمده اند که با وجود 
دســتمزد پایین، راندمان بســیار خوبی داشــته اند. به هر روی 
فرصت به دســت آمده، موقعیتی را برای مربیان و باشــگاه های 
ایرانی فراهم کرده که بتوانند بیشــتر روی خرید مهاجمان مؤثر 
برنامه ریــزی کنند تا علاوه بر ثبت بهترین خــط دفاعی، بتوانند 
بهترین خط حمله را هم داشــته و مهاجمان شــان هم نه با ۱۲ 

و ۱۳ گل، بلکه بیش از ۲۰ گل با یکدیگر مشغول رقابت شوند.

اخـبـار  بـرگـزیـده

حذف تیم برادران عالمیان از مسابقات 
تنیس روی میز قهرمانی جهان

تیم برادران عالمیان از جدول دونفره مسابقات تنیس روی میز قهرمانی جهان 
۲۰۲۳ حذف شــد. مرحله یک شانزدهم نهایی جدول دونفره مسابقات تنیس روی 
میز قهرمانی جهان ۲۰۲۳ برگزار شــد و تیم برادران عالمیان از دور رقابت ها کنار 
رفت. نوشــاد و نیما عالمیان با نتیجه ۳ بر صفر و در ســه گیم متوالی نتیجه را به 
تیــم پورتوریکو واگذار کردند. نیما عالمیان یک روز قبل تر در حین بازی انفرادی از 
ناحیــه کمر احســاس درد کرد و از ادامه بازی انصــراف داد. پس از انجام درمان 
روی این بازیکن، نیما توانســت به بازی دونفره برســد. تیم بــرادران ایران پیش از 
ایــن در مرحله یک ســی ودوم نهایی تیم آلمان که رنکینگ پنجــم جهان را دارد، 

شکست داده بود.
نتیجه بازی به شرح زیر است:

تیم نوشــاد و نیمــا عالمیان (رنکینگ ۳۶ دونفره جهــان) صفر - تیم آفاندر و 
گونزالز از پورتوریکو (رنکینگ ۵۸ دونفره جهان) ۳

امتیاز بازی: ۹ - ۱۱، ۱۱ - ۱۳، ۱۳ - ۱۵
نوشــاد عالمیان پس از پایان بازی با ناراحتی با همه دست داد و گلایه ای هم 
به داور داشــت. پیش از این امین احمدیان، امیرحســین هدایی و نیما عالمیان از 
جدول انفرادی و دونفره حذف شده بودند و تنها نوشاد عالمیان در جدول انفرادی 

مسابقات قهرمانی جهان آفریقای جنوبی باقی مانده است.

۸ مدال برای دوچرخه سواران ایران
مسابقات بین المللی دوچرخه سواری پیست در حالی به پایان رسید که دو تیم 
باشگاهی موج های آبی و آذرخش تشخیص زاگرس از ایران توانستند نمایش قابل 
قبولی داشته باشند. در روز پایانی مسابقات بین المللی دوچرخه سواری قزاقستان 
و در رشــته کایرین بانوان، فاطمه هداوند رکابزن تیم آذرخش تشــخیص زاگرس 
توانســت بالاتر از نماینده قزاقستان قرار گرفته و بر سکوی نخست بایستد. هداوند 
در حالــی مدال طلای این رویــداد را از آن خود کرد که این دوچرخه ســوار قزاق 
دارنده چندین مدال جهانی و آســیایی است. مائده نظری دیگر نماینده کشورمان 
در این ماده مدال برنز گرفت. در رشــته ۲۰۰ متر بانوان نیز نماینده قزاقستان مدال 
طــلا را از آن خود کرد. فاطمه هداوند نقره گرفت و ســتاره زرگــر مدال برنز را بر 
گــردن آویخت. در بخش مردان و در رشــته کایرین هــم محمدامین رحیم آبادی 
هشــتم و امیرعلی علیزاده در رده بزرگسالان نهم شد. اما امیرعلی علیزاده در این 
مســابقات در بخش جوانان دوم شــد و مدال نقره را کسب کرد. در رشته ۲۰۰ متر 
آقایان محمدامین رحیم آبادی پنجم شد و امیرعلی علیزاده در بزرگسالان هشتم و 
در رده جوانان نیز مقام دوم را کســب کرد. یک روز قبل تر نیز در ماده یک کیلومتر 
مردان امیرعلی علیزاده و محمدامین رحیم آبادی از ایران مدال های طلا و نقره را 
تصاحب کردند. همین طور در اولین روز مسابقات زنان و در کایرین، هداوند و زرگر 
دوم و ســوم شــده و مدال نقره و برنز گرفتند و مائده نظری در رده هفتم ایستاد. 
در اولیــن روز مســابقه ۲۰۰ متر هم فاطمه هداوند و ســتاره زرگــر بعد از رکابزن 
قزاق مدال نقره و برنز را دریافت کردند.  این مســابقات در کلاس دو جهت کسب 
سهمیه المپیک طی ســه روز برگزار شد که تیم های لیتوانی، ازبکستان، موج های 
آبی مشــهد، آذرخش تشخیص زاگرس ایران، چهار تیم باشگاهی قزاقستان و تیم 
ملی امارات در این رقابت ها حضور داشــتند. در پایان این رقابت دوروزه رکابزنان 

ایران صاحب هشت مدال شامل دو طلا، چهار نقره و دو برنز شدند.

 اقتصاد ایران، اقتصاد بازار است؟
۳- ایــن گفتــار اقتصادی از نقض حقــوق مالکیت تا ســایر مداخلات دولتی، 
اقتصادی را می سازد که جز با واژه «دستوری» نمی توان آن را تعریف کرد. گفتاری 
که بدون توجه به اصل بنیادین اقتصادی «محدودیت منابع» با خرج بیش از دخل 
به کسری بودجه (کســری ۸۰۰ هزار میلیارد تومانی بودجه ۱۴۰۱، معاون سازمان 
برنامه) و لذا ناتوانی دولت در عرضه کالای عمومی (امنیت، بهداشــت، آموزش 
و...) دامن می زنــد و آن گاه تقصیر را به گردن طرفداران اقتصاد آزاد و البته مردم 
می اندازد. مردمی که نگران از تورم ۵۰درصدی و نابودی دارایی هایشان به بازار ارز 
و طلا و زمین و مســکن و خودرو و... هجوم می برند و دولتی که لایحه به مجلس 
می برد تا از این دارایی های متورم شده (و البته اقتصاد کوچك شده) مالیاتی دوباره 

بگیرد (مالیات اول، تورم است) و مردم را به خاطر عقلانیت شان مجازات کند.
در مجموع آنکه طرفــداران اقتصاد آزاد اعتقاد دارند برای تغییر این وضعیت 
می بایســت زنجیره ای از تأمین حقوق مالکیت و آزادی های اساسی و فرصت های 
برابر اجتماعی، اقتصادی و سیاسی شکل گیرد و با عدم مداخله مستقیم دولت در 
سازوکار بازار و کمک به کارکرد بهتر این سازوکار از طریق تقویت و گسترش رقابت 
و مشــارکت اقتصادی و اجتماعی مردم، اقدام به حذف رانت ها و فسادها شود تا 
بتوان با رشد اقتصادی بالاتر، خدمات اجتماعی و چتر حمایتی گسترده تری را برای 
گروه های فقیر و سالمندان و ناتوانان شغلی ایجاد کرد. اینها راه حل های طرفداران 
اقتصاد آزاد اســت که کم وبیش در جهان واقعی قابل مشــاهده اســت. راه حل 
مخالفان چیست؟ آیا این سخن درست است که «مخالفان اقتصاد آزاد نمی دانند 
چه می خواهند و قرار است اقتصاد آزاد را با چه چیزی جانشین کنند، آنها فقط بر 
این موضوع -آن هم از روی احساسات و نه استدلال- که چه نمی خواهند اشتراك 

نظر دارند»؟ (در دفاع از سرمایه داری، راینر زیتلمن).

ترجیح بدویت بر جهان مدرن
...تعهد به مردم کشــور خود که ندارد، چه برســد به تعهــدات بین المللی. 
فــرض کنید ایــران بخواهــد طالبــان را به عنوان حاکمــان افغانســتان، ملزم 
بــه رعایــت تعهداتش بکنــد، برای ایــن کار چه ابــزاری در اختیار کشــورمان 
اســت؟ به طــور طبیعــی وقتی بیــن کشــورها معاهداتــی برقرار می شــود، 
ایــران  الان  هســتند.  بین المللــی  داوری  مراجــع  آن،  اجرائــی  ضمانــت 
بــه کــدام مرجــع داوری می توانــد شــکایت ببــرد کــه طالبان بــه تعهدش 
عمل نمی کند؟  اصلا هیــچ نهاد جهانی وجود دارد که بتواند طالبان را به کاری 
ملــزم کند؟ این از مرجع جهانی، راه دیگر چه؟ مثلا ایران وارد درگیری با طالبان 
شــود؟ آیا اصلا برای طالبان اهمیتی دارد که با ایران وارد درگیری نظامی شــود 
یا حتی از آن اســتقبال هم می کند؟ با استقرار طالبان در افغانستان، این کشور به 
دوران ماقبل مدرن بازگشــته است؛ به یک دوران بدوی که سنگ پراندن به قطار، 
تفریح محســوب می شــود و شیشه ای اگر بشــکند، کلی جای شادمانی و تفریح 
دارد. موضوع این اســت که زمانی می شد جلوی بازگشت افغانستان به بدویت 
را گرفت؛ ولی برای خود ما، آنچه اولویت داشــت، بیرون کردن دشــمن از جوار 
خاک مان بود، بدون اینکه توجه کنیم که در عصر مدرن، با دشمن هم می توان در 
جنبه هایی به توافق رسید؛ در حالی که با نظامی بدوی هیچ توافقی امکان ندارد 
و تنها کاری که می شــود کرد، دورماندن از پنجره قطار است که مبادا از شکست 
شیشه ها، چشم مان کور نشود. و البته هنوز گویی که متوجه نشده ایم، تلاش برای 
بیرون کردن یک دشــمن قدیمی از کشــور هم جوارمان، چه هزینه سنگینی برای 
کشور به ارمغان آورده که ماجرای آب هیرمند فقط یکی از آنهاست و این هزینه 
و بسیاری هرینه های دیگر که هیچ گونه نمی شود از آن رهایی یافت و تا روزی که 
طالبان در افغانستان بر سر کار است، همچنان ادامه دارد و کشورمان، بدون  هیچ 

فایده ای باید این هزینه ها را بپردازد و به هیچ نتیجه ای هم نرسد.

ادامـه از صـفحـه اول

AP
س: 

  عک


